

## الصلابة النفسية وعلاقتها بالرضا عن الحياة للفتيات المحرومات من أسرهن في منطقة

اعبلين

إعداد:

هلا خليل أحمد عردات

إشراف:

الدكتورة سهيلة بنات

الملخص

هدفت الدراسة التعرف إلى الصلابة النفسية وعلاقتها بالرضا عن الحياة للفتيات المحرومات من أسرهن في منطقة اعبلين. وقد تكون مجتمع الدراسة من (250) فتاة في مؤسسه بيت الحنان في منطقة اعبلين، تم اختيار (100) فتاة منهن بالطريقة العشوائية، وتطبيق أدوات الدراسة عليهن، وهما: مقياس الصلابة النفسية المكون من (25) فقرة ومقياس الرضا عن الحياة المكون من (37) فقرة، بعد التحقق من صدقهما وثباتهما.

وقد أشارت نتائج الدراسة أن مستوى الصلابة النفسية كان مرتفعاً، في حين جاء مستوى الرضا عن الحياة متوسطاً. ووجود علاقة إيجابية دالة إحصائياً بين الصلابة النفسية ككل والرضا عن الحياة ككل. كما كشفت النتائج عن وجود فروق إحصائية تعزى لأثر العمر في الصلابة النفسية ككل، وفي الرضا عن الحياة ككل أيضاً، وجاءت الفروق لصالح الفئة العمرية الأقل، وهي التي تتراوح من (9 سنوات إلى أقل من 12 سنة).

في ضوء النتائج السابقة توصي الباحثة بضرورة الاهتمام بالفتيات المحرومات من أسرهن، وإعداد البرامج الخاصة بهن، وإجراء المزيد من الدراسات على هذه الفئة من الفتيات نظراً لصعوبة الظروف التي تنشأ عن الحرمان من الأسرة.

# **Psychological Resilience and Its Relationship with Life Satisfaction of the Girls Deprived of Their Family's in Ebleen Region**

**Prepared by:**

**Hala Khalil Arddat**

**Supervised by:**

**Dr. Suhaila Bnat**

## **Abstract**

The study aimed to identify psychological resilience and its relationship with life satisfaction of girls deprived of their families in Ebleen region. The study population consisted of (250) girls at Bayt Al- hanan house in Ebleen, (100) girls were selected randomly and applying study tools to them namely: A resilience measure consisting of (25) items and the measure of satisfaction comprising (37) items. Validity and reliability were measured.

The study results indicated that psychological hardness level was high, while the level of life satisfaction was a moderate. There is a positive significant correlation between mental rigidity as a whole and satisfaction with life as a whole. The results also revealed statistically significant differences due to the effect of age on psychological resilience as a whole, and on satisfaction with life as a whole, and the differences were in favor of the youngest age, which ranges from (9 years to less than 12 years).

The necessity of paying in light of the previous findings, the researcher recommends that attention to girls from disadvantaged families, and setting up their

own programs. Further studies to be conducted on this group of girls because of the difficult conditions arising from the denial of the family